
www.sharghdaily.comجامعه ۱۰
گفت وگوی «شرق» با مدیرعامل انجمن صرع ایران

کابوس شبانه مبتلایان به صرع برای تهیه دارو

تذکر جمعی اعضای شورا به شهرداری
پس لرزه های تغییرات در بهشت

ســمیه جاهدعطائیان: مادری هراسان با دفتر روزنامه تماس می گیرد، از مشکلات فرزندش که صرع مقاوم به درمان دارد، می گوید؛ «داروی «فنی توئین کامپاند» داروی همیشگی فرزندم 
کمیاب شده و پزشک از روی ناچاری دارو را تغییر داده و قرص «لوبل» را با دُز بیشتری جایگزین کرده است. بعد متوجه شدیم که این اتفاق مدت زیادی است که رخ داده و بیماران صرع 
به خاطر کمیاب شــدن داروی خود تشنج می کنند و مراحل درمانی بســیاری از آنها بدون نتیجه باقی مانده است». او که دختربچه ای ۹ساله دارد، ادامه می دهد: «مادرهای زیادی از این 
مسئله در عذاب هستند و برای تهیه دارو سختی می کشند. پزشکی آدرس یک داروخانه در شهرستان را می دهد که دارو ممکن است موجود باشد. با داروخانه تماس می گیریم، می گویند 
دارو تمام شده است. وقتی داروی «فنی توئین کامپاند» یا داروی «فنو باربیتال» یا «اپیلیم» کمیاب می شود تمام ما خانواده ها نگران می شویم که پزشک قرار است چه دارویی را تجویز کند. 
شــب تا صبح با استرس، بالا سر بچه بیدار هســتیم. خاطره های تلخی از نبود دارو و خطرات جایگزین شدنشان داریم». دیگر بحث گرانی دارو با وجود کمیابی و نایابی آن به حاشیه رفته 
و بیمار حاضر اســت دارو را با هر مشقت و قیمتی تهیه کند. این موضوع برای بیماران صرع و آنها که با تشنج های مقاوم به درمان روبه رو هستند، بسیار مسئله ساز شده است. پزشکان از 
روز اول به بیمار تأکید می کنند که داروهایشان بسیار حیاتی بوده، حتی یک روز و برای یک ساعت هم نباید جابه جا یا فراموش شوند. در دسترس بودن دارو برای این بیماران بسیار مهم 

است، اما متأسفانه برای تهیه همان داروها با مشکلات فراوان و روزافزونی مواجه شده اند.

این روزها فهرســت بلندبالایی از داروهای ضروری و حیاتی 
بــرای بیماران صرع وجــود دارد که تهیه کردنشــان به کابوس 
شبانه بیماران و خانواده ها تبدیل شده است. پزشک با معاینه یا 
ویزیت چندین ماهه به دارویی رســیده که روی بیمار تأثیر مثبت 
داشــته اســت. بیماری که طی یک ماه، حدود شــش بار تشنج 
داشــته، کارش به بســتری روی تخت بیمارستان می رسیده، در 
ماه فقط یک بار تشــنج می کند و تشــنج مقاوم به درمانش به 
دارویــی جواب داده اما حالا دارو به صــورت ناگهانی کمیاب و 
حتی نایاب می شــود. تلاش پزشک و بیمارانی که صرع و تشنج 
مقاوم به درمان دارنــد از بین می رود. بیماران دچار اضطراب و 
نگرانی می شوند. بسیاری از خانواده ها با توصیه پزشک، دارو را 
ذخیره می کنند و به دوست و آشنا می سپارند که قبل از کمیابی 
دارو، آن را دپو و ذخیره کنند. حتی وقتی تاریخ مصرف آنها تمام 
می شــود هم دارو را مصرف می کنند که تبعات بسیار سنگین و 
عوارضی جبران نشدنی دارد. اضطراب همیشگی برای تهیه دارو 
وجود دارد و این نگرانی در مورد بیماران صرعی و تشنجی بسیار 

بیشتر است.
داروی تقویتی خارجی موجود؛ داروی ایرانی کمیاب

داریوش نسبی تهرانی، مدیرعامل انجمن صرع، در گفت وگو 
با «شــرق» از معضل نابســامانی و کمبــود دارو در ایران انتقاد 
دارد و اعلام می کند که مســئله فقط نایاب شدن یک یا چند قلم 
دارو نیست، بلکه سیستم درمانی کشور با نابسامانی های زیادی 
مواجه اســت؛ «ممکن است کم و زیاد شــدن، جابه جاکردن یا 
قطــع و وصل  کردن برخی از دارو ها برای برخی بیماران چندان 
نگران کننده نباشد، اما این مســئله تحت هیچ شرایطی نباید به 
این ســادگی برای بیماران صــرع اتفاق بیفتد. حتــی در دوران 
بارداری نیز که ممکن اســت بســیاری از داروها ممنوع شود نیز 
برای بیماران صرع در این دوران تجویز شــده و قطع یا تعویض 
نمی شود. با آنکه امکان دارد این دارو برای جنین خطرساز باشد 
اما قبــل از آن به خاطر احتمال صرع، جــان مادر هم در خطر 
است. پس دارو های صرع بسیار حساس هستند و نباید این چنین 

به خاطر نایاب یا کمیاب  بودن دارو با جان بیماران بازی شود».
او ادامه می دهد: «پزشــکان در ایران با نبود یک دارو مجبور 
می شوند دارویی را حذف و داروی دیگری را تجویز کنند. بیماران 
ســال ها با یک دارو درمان شــدند و حالا چاره ای جز تغییر دارو 
برایشان نیست. بیشتر از ۳۰ سال است که در تهران مطب دارم و 
هر روز با بیماران مختلفی سروکار دارم. برای بیمارانم فهرست 

بلندبالایی از داروهای اصلی و ضروری از شــرکت های مختلف 
دارم. بارهــا با کمبود یا نبــود یک داروی مهم روبه رو شــدم و 
نمی دانم کــه با تجویــز داروی جدید، همیــن دارو دفعه بعد 
موجود است یا خیر. این در حالی است که در داروخانه ها انواع 
و اقســامی از داروهای تقویتی و مکمل از کشــورهای مختلف 
آمریکایی، کانادایی و اروپایی موجود اســت، اما دارو های تولید 

ایران نایاب و کمیاب است».
بلاتکلیفی پزشکان و نگرانی بیماران برای دارو

مدیرعامل انجمن صرع تأکید دارد حتی نام کارخانه و شرکت 
تولیدکننده دارو نیز در روند درمان بیماران اهمیت دارد؛ «ممکن 
است دارویی به یک نام اما از یک شرکت خاص، در روند درمان 
بیمار مؤثر باشــد اما همان دارو با تولید شــرکت دیگری، بیمار 
را با عوارض جدی از جمله تشــنج روبه رو کند. پزشکان ترجیح 
می دهنــد که حتی داروی بیماران را از این نظر هم تغییر ندهند 
چراکه وابســتگی بیماران صرع به یک داروی خاص بسیار زیاد 
اســت. در حالی که معضل دارو در ایران آن قدر زیاد اســت که 
پزشــکان مجبور به تغییر و تعویض دارو می شــوند. اگر در یک 
روستا دارویی موجود نباشــد، می توان علاجی کرد اما وقتی در 
یک شهر دارویی به ندرت یافت شود یا ثبات نداشته باشد، بسیار 

آسیب زاست».
«نسبی تهرانی»، مشــکلات دارویی کشور را ریشه ای می داند 
و علاوه بــر معضل دیرین تولید دارو به مســئله پخش دارو در 
ایــران نیز تأکید زیادی دارد؛ «ارتباط مســئولان سیســتم وزارت 
بهداشــت با پزشــکان به خصوص پزشــکان انجمن ها از جمله 
انجمن صرع، برقرار نیست. پزشکان از طریق بازخورد تأثیر دارو 
بر روی بیمارانشــان، اطلاعات بســیار مفیدی دارند که استفاده 
از این اطلاعات و تجربه ها ارزشــمند اســت. مسئله فعلی تنها 
مربوط به تولید دارو نیســت، پخش دارو هم مشکلات فراوانی 
دارد. به عنوان نمونه دارویی در یک شهر نایاب است، اما در شهر 
و شهرســتان دیگری به دلیل عدم تجویز، موجود اســت که به 
بیمار پیشــنهاد می دهیم برای تهیه دارو به فلان شهر برود. هم 
پزشــکان و هم بیماران با نگرانی دائمی در مورد دارو و تهیه آن 
روبه رو هستند. تکلیف پزشک روشن نیست که داروی همیشگی 
بیمار را تجویز کند یا بیمار برای پیداکردن آن سرگردان می شود؟ 
یک بخش از مسئله درمان بر عهده پزشکان است و بخش دیگر 
ابزارهایی اســت که موفقیت درمــان را تضمین می کند. وزارت 
بهداشت اگر بگوید که فقط دو رقم دارو موجود است، پزشکان 

تکلیف خــود را بهتر می دانند، اما وقتی تمــام ۵۰ رقم دارو در 
داروخانه ها کمیاب و نایاب می شود، وضعیت نابسامان موجود 
را ایجاد می کند که پزشک بلاتکلیف است و بیمار برای تهیه دارو 
در داروخانه، بازار سیاه و... سرگردان. این اتفاق بدترین معضلی 
اســت که می تواند در یک کشور به خصوص در حوزه درمان رخ 

دهد».
تغییر یا قطع اجباری یک داروی همیشگی

مدیرعامل انجمن صرع بــه داروهای نایاب و ضروری تولید 
داخل برای درمان موقت تشــنج اشــاره می کند؛ «هفته گذشته 
برای بیماری در مطب نسخه ای نوشتم که تمام داروهای جدید 
را تهیه کرده اما داروی ایرانی، قدیمی و ضروری «فنوباربیتال» یا 
داروی «اتوسوکسیماید» برای کنترل صرع را پیدا نکرده یا مدت 
زمان زیادی اســت که داروی «فنی توئین کامپاند» که بســیاری 
از پدربزرگ هایمان هــم مصرف می کردند، در داروخانه ها یافت 
نمی شود. ما به خاطر بازخوردی که از بیماران می گیریم به هیچ 
عنوان نمی توانیم داروها را جایگزین کنیم. جابه جاکردن یا قطع 
و وصل  کردن داروهای قدیمی با داروهای جدید می تواند تشنج 
بیمار را برگرداند. ما در صرع تنها زمانی می توانیم دارو را تغییر 
دهیم که بیمار نســبت به داروی فعلی اش پاسخ مناسبی نداده 
و روی دارویی تأکید داریم که بدن بیمار نســبت به آن عارضه یا 
واکنش منفی نشــان نداده باشد». «نسبی تهرانی» تأکید می کند 
کــه داروی بیماران صرع داروی ســرماخوردگی نیســت که به 
راحتی جابه جا شــود، وقتی پزشــک ناچار به تغییر دارو است، 
جان بیماران شــدیدا به خطر می افتد؛ «بسیاری از بیماران صرع 
که ســال ها تشــنج مقاوم به درمان داشــته، به داروی خاصی 
وابسته بوده، از یک دارو جواب مثبت گرفته و رو به بهبود بودند، 
مشکلاتشــان به خاطر نبــود یا کمیابی دارو برگشــته و حالا در 
شــرایط خطرناکی قرار دارند. پروســه تغییر و قطع دارو ممکن 
است یک یا دو سال طول بکشد و پزشک آن را آهسته آهسته کم 
کند، اما نبود دارو باعث شده داروی بیماران به طور ناگهانی و از 

روی ناچاری تغییر کرده یا قطع شود».
بازی با جان بیماران صرع

او با اعلام اینکه ما هم در تولید دارو و هم در پخش و توزیع 
آن شرایط نابســامانی داریم، ادامه می دهد: دارویی مثل داروی 
«سابریل» برای بیماران خاص به خصوص کودکان تجویز شده و 
داروی روتینی نیست، اما بچه ها در تشنج و حملات صرع مقاوم 
به درمان از آن جواب مثبت گرفته اند. این دارو هم به دلیل آنکه 

کمتر تجویز می شود و مصرف کنندگان کمتری دارند، خودبه خود 
نایاب و کمیاب است، اما دلیل نمی شود که یک بیمار و خانواده 
یک کودک برای پیداکردن آن اســیر داروخانه و دســت به دامن 
افراد در خارج از کشــور به خصوص ترکیه شــوند. داروهایی که 
خودبه خود کمیاب شده اما تعداد انگشت شماری از بیماران به 
آن نیاز دارند، باید به خاطر همان تعدادِ محدود هم در دسترس 
باشــند. این دارو ها نباید ناگهان قطع شوند. کاهش مصرف یک 
دارو به معنای این نیســت که بیماران به آن نیاز ندارند و حذف 
شوند، بلکه باید برای همان یک بیمار هم دارو موجود باشد. در 
حالی که بیمار مجبور اســت هزار کیلومتر از شهر محل زندگی 
دور شــود و یک دارو را در شــهر دیگری پیدا کند. این موضوع با 

جان بیماران صرع بازی می کند».
مدیرعامل انجمن صرع از کاســتی مســئولان در زمینه دارو 
انتقاد می کند؛ «نابســامانی و مشــکلات مردم برای دارو نشان 
می دهد که ارتباط آنها با جامعه و بیماران قطع شــده و آنها در 
پروسه های اداری و سازمانی خودشان مانده اند، منابع اطلاعاتی 
ضعیفی دارند و از انجمن های پزشکی آمار و اطلاعاتی دریافت 
نمی کننــد. آمارهای آنها ممکن اســت از جانب ســازمان ها و 
شرکت هایی باشد که در کار ساخت، تولید و پخش دارو هستند، 
کارشــان جنبه بیزینس و فروش داشته باشد. آنها ممکن است 
به راحتی بگویند تولید یا توزیع یک دارو با مصرف کم، برایشــان 
منفعت ندارد یا به صرفه نیســت؛ در حالی که یک پزشک هرگز 

نمی توانــد از این کلمه اســتفاده کند و بگویــد برایش به صرفه 
نیســت که فلان داروی مهــم را تجویز کند، او بــا جان بیماران 
ســروکار دارد. وقتی امکان تولید و توزیع یک دارو وجود ندارد، 
وظیفه دولت و وزارت بهداشــت اســت که در این زمینه اقدام 
کنند؛ یک نــوع داروی کم مصــرف را حتی برای یــک بیمار در 
داروخانه از پیش مشخص شــده، نگهداری کنند تا بیماران دارو 
را از قاچاقچیان و بازار ســیاه که اصالت دارو یا تاریخ مصرفشان 

مشخص نیست تهیه نکنند».
او بــا اعــلام اینکه یک ســوم از بیمــاران، حمــلات صرع و 
تشنجشــان را مخفی کردند، می گوید: آمارهای ابتلای به صرع 
در ایران می تواند بســیار بیشــتر از آمارهای اعلام شده باشد. این 
بیماران صرع مقاوم به درمان دارند و به سه یا چهار دارو وابسته 

هستند که حملات تشنجی خطرناکی نیز دارند».
مدیرعامل انجمن صرع ایران با اشــاره بــه اقدامات انجمن 
در زمینه اطلاع رســانی در مــورد وضعیت بغرنــج دارو و نیاز 
خانواده ها به حمایت دارویی می افزاید: «با وزارت بهداشــت در 
مورد مشــکلات دارویی و مشکلات فراوان خانواده ها برای تهیه 
دارو، رایزنی و مکاتبات دائمی داریم. پاســخ وزارتخانه قاطع و 
امیدوارکننده نیست. نوسان و هرج ومرج بسیار زیاد است؛ زمانی 
که نامه ای ارسال می کنیم ممکن است تا زمان آمدن پاسخ، دارو 
در دسترس باشد و زمانی که امیدوار می شویم، داروی دیگری یا 

همان دارو دوباره کمیاب و نایاب می شود».

دوشنبه
۲۱ شهریور  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۳۷۳

نورا حسینی: پس لرزه های تغییر رئیس سازمان حراست شهرداری 
تهران ادامه دارد. روز گذشــته در صحن علنی شورای شهر تهران 
مهدی عباسی رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر 
تهران شفاف تر از گذشــته نسبت به این تغییر واکنش نشان داد و 
خواستار شــفافیت درخصوص زدوبندهای پست گرفتن در یکی از 

ادارات شهرداری شد.
مهدی عباسی به تذکر هفته گذشته مهدی اقراریان اشاره کرد 
و گفت: متأسفانه در مجموعه حقوقی شهرداری از جنس نااهلی 
و فســاد رخ داده که توســط حراست شــهرداری با اقدام شاکیان 
پرونده پیگیری شــده است. شــنیده ام این موضوع در اداره دیگر 
تکرار شــده است. شهرداری باید در این خصوص روشنگری کند و 
بگوید خبرهایی که در گوشــه و کنار می شنویم، صحت دارد یا نه 

که امیدواریم اخبار کذب باشد.
او ادامه داد: لازم است در پرونده قبلی شهرداری از گزارشگران 
فســاد تقدیر کنــد و آنها را مــورد صیانت قرار دهــد و همچنین 
لازم اســت بررسی های دقیقی انجام شــود تا افرادی که احتمالا 
بر اســاس زدوبند پســت گرفته اند، شناســایی و عزل شــوند و با 
خاطیــان به گونــه ای رفتار شــود که درس عبرتی بــرای دیگران 
شود. از مدیر حراســت شهرداری تشکر می کنم و اگر ظلمی شده 
در اسرع وقت جبران شود. شــهرداری باید گزارش دقیقی در این 
خصوص به شورا بدهد و همچنین برنامه خود را جهت پیشگیری 
و جلوگیری از چنین رخدادهایی به شــورا بدهد؛ چراکه انتصابات 
باید بر اســاس فرایند باشد و این گونه اتفاقات قلب همه را به درد 

می آورد.
عباســی با اشاره به اینکه شورا در عزل و نصب های شهرداری 
هیچ گونه دخالتی نداشــته و  نخواهد داشــت، گفت: اما پیشنهاد 

می کنم شهردار با دقت و وسواس انتصابات را انجام دهند.
دقت و وســواس در انتخاب مدیران تازه مورد تأکید یکی دیگر 
از اعضای شورای شهر تهران هم بود. احمد صادقی رئیس کمیته 
شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران هم به انتصابات اخیر 
مدیریت شهری اشاره و این تغییرات را در سال دوم امری جاری و 
ساری عنوان کرد و گفت: شورای اسلامی شهر تهران نیز از ابتدای 
انتخاب شهردار، نظرات خود را به شهردار و معاونان وی با توجه 
به ظرفیت درونی شــهرداری اعلام کرد، اما هیچ گونه دخالتی در 
عزل و نصب نداشــته و نخواهد داشــت. او هــم تأکید کرد که در 

برخی انتصابات دقت و وســواس لازم است، از جمله بخش هایی 
که نیاز به دقت دارد شــرکت بهره برداری مترو اســت به ویژه که 
در آســتانه بازگشــایی مدارس این تغییر مدیریــت صورت گرفته 
و سرپرســت جدید در بدو ورود، برخی معاونــان را بدون رعایت 

ملاحظات عزل کرده و به افراد جدید مسئولیت داده است.
صادقــی افزود: این موضــوع به هدررفت پول شــهروندان و 
انگیزه کارکنان منجر خواهد شــد؛ فرامــوش نکنیم که هر هدف 
ارزشمندی با اســتفاده از نیروهای خدوم شهرداری میسر خواهد 
شــد، لذا از شــهردار تهــران تقاضا می کنیم که بدون مشــورت و 
شــناخت از انتصاب مدیران خودداری کنــد و چرایی عزل برخی 

مدیران اعلام شود.
علی اصغــر قائمــی، عضو کمیســیون عمــران و حمل ونقل 
شورای شــهر تهران، ســومین عضوی بود که به تغییرات مدیران 
اشاره کرد و به وضعیت منابع انســانی سازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطــات پرداخت و گفت: در دور گذشــته مدیریت شــهری، 
بسیاری از سرمایه های انسانی به خصوص در حوزه های فنی طرد 
و از ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری تهران منفک 

شــدند، کارکنان موجود در آن سازمان نیز علاوه بر توانمندی های 
فنــی و تجربه های کسب شــده به ویژه تجربه اخیــر در مدیریت و 
دفع حمله ســایبری خرداد ســال جاری، می بایست حفظ و بیش 
از پیش توانمند شــوند. چالش سرمایه انسانی آن سازمان و عدم 
توازن حقوق و دستمزد در مقایسه با بازار کار آزاد در حوزه فناوری 
اطلاعــات در آینــده نزدیک موجب بی انگیزگــی در بین مدیران و 
کارشناسان سازمان می شود که لازم است در این خصوص تدبیری 
اندیشیده شود. این مهم پس از حمله سایبری به شهرداری تهران، 
در مکاتبــه رئیــس مرکز ملی فضــای مجازی بــه رئیس جمهور 
به عنوان یکی از محورهای مهم آسیب پذیری نیز مورد توجه قرار 

گرفته است.
رئیس کمیته هوشمندی حمل ونقل ادامه داد: از دیگر مواردی 
کــه دارای اولویت بالاتری نســبت بــه موضوع ارزیابــی کارکنان 
قلمداد می شــود، تعیین تکلیف هیئت مدیره و مدیرعامل سازمان 
اســت که متأســفانه پس از گذشت یک ســال از مدیریت شهری 
جدید، هنوز بلاتکلیف اســت و این ســازمان با سرپرست مدیریت 
و اداره می شود. اخبار واصله از اقدامات این سازمان، بدون توجه 

به اولویت های اساســی، حاکی از ارزیابی کارکنان با هدف تعدیل 
یا تبدیل وضعیت است که ابهاماتی از قبیل لزوم اجرای عجولانه 
ارزیابی و ایجاد فضای ملتهب در سازمان در حالی که هنوز برخی 
از ســامانه ها به روال عادی بازنگشــته یا با کیفیت پایین در حال 
ارائــه خدمات هســتند؛، ابهام و عدم شــفافیت در نحوه ارزیابی، 
چگونگی امتیازدهی (ســوابق، ارزیابی های عمومی و فنی و...) و 
حدود امتیازات برای قبولی و...، ابهام در اعضای گروه ارزیاب فنی 
خارج از شهرداری، چگونگی جایگزینی و تأمین نیروی انسانی در 

صورت تعدیل با این روش را مطرح می کند.
قائمی با اشــاره به آثار احتمالی این گونــه اقدامات در انگیزه 
کارکنان شاغل، به ویژه در فضای پس از حمله سایبری خردادماه، 
خواستار بررسی موضوع و ارائه پاسخی مستند و مستدل از سوی 

شهردار تهران شد.
قائمی در گفت وگو با «شــرق» هم با اشــاره بــه اینکه بحث 
ثبات نیروی انســانی رمز موفقیت هر دستگاهی است، گفت: این 
ثبات به شــرایط بهتر کمک می کند و این نیروها ســال های ســال 
زحمت کشــیده و نســبت به کارشــناس تعهد دارند که آن را در 
حضور دائمی و دو هفته ای حمله ســایبری شاهد بودیم و درست 
نیســت این سرمایه های انســانی را از دست بدهیم؛ کسانی که در 
شــهرداری کســب تجربه کرده اند و تخصص آنها متعلق به شهر 
اســت و جبران نبود آنها نیز دشوار است. انگیزه مهاجرت نخبه ها 
را خودمان با دست خودمان ایجاد نکنیم و حجت را برایشان تمام 

نکنیم.
او درخصوص تذکر عباسی هم توضیح داد که شفاف و صریح 
از شــهرداری خواسته شــد درخصوص تخلفات به شورا گزارش 

داده شود.
ناصر امانی عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
و یکی دیگر از امضاکنندگان تذکر مهدی عباسی درخصوص تذکر 
به تغییر مدیریت در حراســت و شفافیت درخصوص تخلفات به 
«شــرق» گفت:  این تذکر را تعداد زیادی از اعضای شــورای شهر 
تهــران امضا کردند. ما به شــهردار تهران تذکــر داده ایم که ابتدا 
مراقب باشــد ایــن ماجرا دوباره تکــرار نشــود و درخصوص آن 
شفاف سازی کند که چه اتفاقی در مرکز حقوقی شهرداری تهران 
افتاد که البته ایشــان در مصاحبه ای تأیید کــرده که چنین اتفاقی 
افتاده و با آن فرد چه برخوردی شــد و چه شد که اتفاقی افتاد که 

بازی با جان بیماران صرع به دلیل نبود یا کمبود دارو

باعث شــد رئیس حراست شهرداری تهران با این سرعت جابه جا 
شــود. آیا بین آن اتفــاق و این جابه جایی ارتباطی برقرار اســت و 
شهرداری شفاف ســازی کند تا مردم و رسانه ها در جریان آن قرار 
بگیرنــد. یکی از مدیران کل حوزه برنامه ریزی هم به ناگهان تغییر 
کرده اســت؛ آن  هم شــایعه شــد که مجبور به اســتعفا شده که 

شهرداری در این خصوص هم به شورا جواب بدهد.
اما تغییرات در شــهرداری تنها حاشــیه های جلسه علنی روز 
گذشته نبود؛ مهدی چمران پیش از آغاز شورا در جمع خبرنگاران 
در واکنش به اظهارات برخی از اعضای شــورای شــهر تهران در 
دوره پنجم نســبت بــه صحبت های اخیــرش با ایــن عنوان که 
شــهرداری را زیر صفر از دوره قبــل تحویل گرفتیم، گفت: این یک 
واقعیت اســت که بنــده آن را عنوان کردم. همــه این موضوع را 
می دانند و آمار و ارقام در این زمینه مشخص است و نیاز به تکرار 
آن نیســت. به طوری که در شورای چهارم شش هزار اتوبوس به 
مدیریت شــهری دوره پنجم تحویل داده شــد و در پایان این دوره 

تعداد اتوبوس ها به هزار و ۸۲۸ دستگاه رسیده بود.
وی ادامــه داد: علاوه بر این انبارهــای قطعات یدکی مترو در 
دوره پنجم خالی شــدند. همه اینها دلایلی است که ما شهرداری 
را با شــرایطی که اشــاره کردیم تحویل گرفتیم و همه نیز متوجه 

این مسائل می شوند.
چمران در پاســخ به ســؤالی مبنی بر اینکه یکــی از اعضای 
شــورای شــهر تهران در دوره قبلی اعلام کرده آمــاده مناظره با 
ریاست شورای فعلی اســت، اظهار کرد: نیاز به مذاکره و مناظره 

نیست. اگر می خواهند آنها با خودشان این کار را انجام بدهند.
ریاست شــورای اسلامی شهر تهران با اشاره به توقف پروژه ها 
در دوره قبلی تأکید کرد: از این پروژه ها می توان به موارد بســیاری 
اشــاره کرد به طوری که در دوره چهارم حتی کارگاه بزرگراه یادگار 
امــام در پادگان جی راه اندازی شــد، اما آنها ایــن کارگاه را جمع 

کردند.
پرویز ســروری، نایب رئیس شورای اســلامی شهر تهران نیز در 
تذکری به ســوپرانقلابی ها هشــدار داد:  آنهایی که ســوپرانقلابی 
بودند تا زمانی که تریبون نداشتند، عنوان می کردند هر اقدامی که 
منجر به حمایت معاندان و رســانه های ضدانقلاب شود، محکوم 
است، امروز خود تبدیل به تیتر یک این رسانه ها شده اند. سؤال من 
از آنها این است چه اتفاقی افتاده که شما امروز مجمع رسانه های 
ضدانقلاب شــده اید؟ مشــخص اســت که هم ضد انقلاب و هم 
آنهایــی که این امید را نداشــتند، امروز نگــران کارآمدی مدیریت 
شهری تهران هســتند؛ باید بگویم که این لوکوموتیو با سرعت به 
حرکت خود ادامه خواهد داد و در دایره این حاشیه ســازی شــما 
قــرار نخواهد گرفت و کار انقلابی و جهــادی خود را برای تحقق 

شعار «دوباره خدمت، تهران سربلند» ادامه خواهد داد.
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